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 چرا گوجه فرنگی کمیاب شد؟
 در روزهای اخیر گوجه پیدا نمی شود، اگر هم پیدا 
شود قیمت آن خیلی گران است. در میادین میوه و تره بار 
که عرضه آن متوقف شده و در مغازه های میوه فروشی 
هم دست کم 50 هزار تومان قیمت خورده است. ایوب 
فصاحت، مدیرعامل سازمان مدیریت میادین میوه و تره بار 
شهرداری تهران در گفت وگو با ایلنا درباره توزیع نشدن 
این کالای پرمصرف در میادین گفت: تره بار وظیفه تنظیم 
بازار را بر عهده دارد، بنابراین وقتی عرضه کالایی کاهش 
پیدا می کند نمی تواند آن را با قیمت بالاتر از نرخ مصوب 
بفروشد زیرا تجربه نشان داده اگر در شرایط کمبود عرضه 
کالا با قیمت بالاتر از نرخ مصوب در میادین میوه و تره بار 
توزیع شود، بهای آن در مغازه ها سر به فلک می کشد. 
فصاحت تصریح کرد: کمبود کنونی گوجه برآمده از 
کاهش تولید آن به دلیل بارندگی های جنوب است. وی 
همچنین گفت: در این شرایط وزارت جهاد کشاورزی که 
مدیریت تولید را بر عهده دارد باید پاسخگو باشد، سازمان 
مدیریت میادین میوه و تره بار توزیع کننده است. حسین 
اصغری، مدیرکل دفتر سبزی ها و گیاهان جالیزی وزارت 
جهاد کشاورزی در پاسخ به پرسش ایلنا درباره کم و 
کیف تولید گوجه فرنگی در این روزها گفت: وزارت جهاد 
برای پاییز سال جاری 4800 هکتار زمین را به کاشت 
گوجه فرنگی اختصاص داده و تولید 215 هزار تن از این 
محصول را در دستور کار قرار داده است. از این 215 هزار 
تن حدود 130 هزار تن مربوط به تولید آذر ماه است. وی 
افزود: امکان انبار کردن گوجه وجود ندارد و نمی توان این 
محصول را مانند پیاز و سیب زمینی در تابستان تولید 
و انبار و در فصول سرد عرضه کرد، گوجه باید به طور 
مستقیم از مزرعه به بازار بیاید. اصغری ادامه داد: گوجه در 
پاییز در استان های بوشهر و خوزستان تولید می شود. در 
استان بوشهر در مناطق تنگ ارم و دیر و دشتی و در استان 
خوزستان در منطقه بهبهان تولید می شود. بارندگی های 
اخیر در این مناطق امکان برداشت را به دلیل خیس 
بودن زمین از بین برده و حمل آن را توسط ماشین های 
سنگین غیرممکن کرده است. گوجه بر روی بوته هست 
و به محض اینکه زمین کمی خشک شود امکان برداشت 

آن فراهم می آید. 

  اجرای ۵ ابر پروژه 
انتقال آب دریا در کشور

 سخنگوی صنعت آب کشور گفت: پنج ابر پروژه انتقال 
آب دریا در دولت سیزدهم در حال اجراست. عیسی 
بزرگ زاده، سخنگوی صنعت آب افزود: این طرح ها 
به صورت مشترک بین وزارت نیرو، وزارت صنعت، معدن و 
تجارت و دیگر بخش های حاکمیت و بخش های خصوصی 
کشور اجرا می شود. وی ادامه داد: یکی از این طرح ها، 
انتقال آب از خلیج فارس است که از استان های کرمان، یزد 
و در بخشی از مسیر از استان هرمزگان نیز عبور می کند و 
اکنون در مرحله بهره برداری است. سخنگوی صنعت آب 
کشور خاطرنشان کرد: چهار طرح دیگر انتقال آب دریا 
نیز در این دولت با قدرت جلو می رود و شامل انتقال آب 
به اصفهان از منطقه سیریک، کریدور شرقی به همنظور 
انتقال آب از چابهار به سیستان و بلوچستان، خراسان 
جنوبی و خراسان رضوی، خط انتقال آب به هرمزگان، 
کرمان و یزد و همچنین خط انتقال آب به استان فارس 
است. بزرگ زاده با تاکید بر اینکه دولت بیش از هشت 
میلیارد دلار برای این طرح ها تأمین مالی کرده است، 
گفت: تأمین مالی در بخش شرب توسط دولت انجام 
می شود و در بخش صنایع نیز شرکت های غیردولتی و 
صنایع بزرگ، پرآب بر و سود ده سرمایه گذاری کرده اند. 

    گوشت گوسفندی 
یک کالای لوکس نیست

 رئیس شورای تامین دام کشور گفت: گوشت گوسفندی 
به عنوان یک کالای پروتئینی در سبد خانوار در جهان 
و چه در ایران یک کالای اساسی و ضروری محسوب 
می شود و یک کالای لاکچری نیست؛ به طور قطع برخی 
نمی توانند برای بالا بردن قیمت گوشت گوسفندی این 
کالا را به عنوان یک کالای لوکس معرفی کنند. »منصور 
پوریان« در گفت وگو با ایرنا درباره اینکه برخی بر این 
باورند که گوشت گوسفندی یک کالای لوکس و لاکچری 
است و به همین دلیل در برخی قصابی ها این کالا گران تر 
به فروش می رسد، افزود: گوشت گوسفندی مانند گوشت 
گوساله یا سایر محصولات پروتئینی جزو نیاز خانوار به 
شمار می رود و تعریف لوکس و لاکچری برای آن درست 
نیست. این مقام صنفی بیان داشت: البته ممکن است 
برخی قصابی ها راسته بدون استخوان گوسفندی را با 
نرخ های بالا به فروش برسانند، اما نمی توانند با عبارت های 
اینچنینی در قیمت گذاری آن تاثیر داشته باشند. رئیس 
شورای تامین دام کشور اظهار داشت: اگر منظور از عبارت 
لوکس برای گوشت گوسفندی انواع بسته بندی های آن 
است، باید بگویم که این محصول در همه نقاط جهان 
به شکل بسته بندی شکیل عرضه می شود؛ بنابراین 
چنین عباراتی نمی تواند موجب لاکچری و لوکس شدن 
یک کالای اساسی و پروتئینی شود. وی تصریح کرد: در 
همه دنیا کالاهای پروتئینی که باید در سبد خانوار مورد 
استفاده قرار بگیرند، جزو کالاهای لوکس و لاکچری به 
شمار نمی آیند و برخی نباید با گفتن چنین عباراتی باعث 
گران تر شدن این کالاها شوند. پوریان درباره علت بالا 
بودن قیمت گوشت قرمز در قصابی ها، گفت: قصابی ها 
می توانند برای عرضه گوشت قرمز به شهروندان یک 
سود معقول و متعارف را روی عرضه گوشت دریافت 
کنند، اما به دلیل عدم نظارت بر فعالیت این واحدهای 
صنفی گاهی اوقات شاهدیم که در برخی قصابی ها انواع 
گوشت گوسفندی و گوساله با قیمت هایی بیش از نرخ 
متعارف به فروش می رسد. رئیس شورای تامین دام کشور 
خاطرنشان کرد: به طور قطع تشدید بازرسی ها و نظارت ها 
بر بازار خرده فروشی گوشت قرمز از هرگونه اجحاف به 

حقوق مصرف کنندگان جلوگیری می کند. 

اخبار

 رشد شاخص کل بورس
 شاخص کل دیروز وضعیت بهتری نسبت به 
روز قبل داشته و با رشد 3413 واحدی مواجه 
شده است. در 1 ساعت و 4۶ دقیقه ای که از 
بازار می گذرد ارزش معاملات خرد عدد 2,082 
میلیارد تومان را به ثبت رسانده است که نسبت 
به مدت زمان مشابه در میانگین هفتگی، 18 
درصد افزایش داشته است. اما نسبت به مدت 
زمان مشابه در میانگین ماهانه، افزایش قابل 
توجهی نداشته است. در یک هفته گذشته برآیند 
معاملات در بازار سهام، ورود نقدینگی حقیقی 
)خرید حقیقی از حقوقی( به ارزش 515 میلیارد 
تومان را نشان می دهد. اما امروز بازار شاهد خروج 
نقدینگی حقیقی به ارزش 2۹ میلیارد تومان بوده 
است. این درحالی است که در یک هفته گذشته 
از شدت خروج نسبت به میانگین ماهانه کاسته 
شده است. برآیند معاملات صندوق های درآمد 
ثابت نیز در یک هفته گذشته حاکی از 2۹2 
میلیارد تومان خروج نقدینگی حقیقی از این 
صندوق ها است. خروج نقدینگی از این صندوق 
می تواند نکته مثبتی برای بازار سهام باشد. امروز 
نیز روند خروج نقدینگی حقیقی از صندوق های 
درآمد ثابت برای دومین روز متوالی با ثبت رقم 
153 میلیارد تومان همچنان ادامه دارد. در یک 
هفته گذشته شیب خروج از این صندوق ها هم 
نسبت به میانگین ماهانه در حال افزایش است. 
ارزش صف های خرید 150 میلیارد تومان است 
که کاهش 3۹ میلیارد تومانی نسبت به میانگین 
هفتگی را نشان می دهد. این در حالی است که 
ارزش صف های فروش با افزایش 51 میلیارد 
تومانی نسبت به میانگین هفتگی، در محدوده 

338 میلیارد تومان قرار دارد.

 پیامدهای افزایش سن 
بازنشستگی

رئیس اتحادیه کارگران قراردادی و پیمانی 
با تاکید بر اینکه افزایش سن بازنشستگی در 
کشورهایی اعمال شده که نیروی کار در آنها 
مدام به دنبال کار نیست، نسبت به کاهش منابع 
و ورودی های سازمان تامین اجتماعی با اجرای 
مصوبه افزایش سن بازنشستگی هشدار داد. فتح 
اله بیات در گفت وگو با ایسنا، در ارزیابی مصوبه 
افزایش سن بازنشستگی ابراز عقیده کرد و گفت: 
تصمیم به افزایش سن بازنشستگی به دلیل آنچه 
که »ناترازی صندوق های بازنشستگی« عنوان 
می شود، در مجلس شورای اسلامی گرفته شد. 
ما نمی گوییم به فکر صندوق تامین اجتماعی 
یا صندوق های بازنشستگی نباشند، آینده 
صندوق ها را مدنظر قرار ندهند و برای منابع 
و مصارف آن چاره اندیشی نشود، بلکه تاکید ما 
این است که باید مدیریت صندوق ها مورد توجه 
قرار گیرد. با نگاه به شرکت ها و زیرمجموعه های 
سازمان تامین اجتماعی می بینیم که اکثر این 
شرکت ها مدیریت خوب و مطلوبی ندارند و به 
لحاظ اقتصادی ساماندهی نمی شوند وگرنه 
سازمان تامین اجتماعی با زیرمجموعه ها و 
شرکت هایی که تحت پوشش »شستا« قرار 
دارند، نباید مشکل مالی داشته باشد. وی با 
تاکید بر لزوم توجه به مدیریت صندوق های 
بازنشستگی و جلوگیری از بروز سوء مدیریت 
در صندوق ها اظهار کرد: یکی از مهم ترین 
موضوعات بحث مدیریت بر صندوق هاست 
که باید توجه جدی به آن داشت. صرفنظر از 
بحث افزایش سن بازنشستگی معتقدم اگر 
به فکر صندوق بازنشستگی تامین اجتماعی 
هستیم، باید مطالبات آن را که با سودش 
بیش از ۷00 هزار میلیارد تومان است به تامین 
اجتماعی برگردانیم که سازمان سرپا بایستد و 
به بیمه شدگان رسیدگی کند. رئیس اتحادیه 
کارگران قراردادی و پیمانی عدم پرداخت 
دیون و بدهی به سازمان تامین اجتماعی را از 
دیگر علل ناترازی این صندوق برشمرد و گفت: 
چنانچه بدهی  به صندوق تامین اجتماعی را 
که حق الناس است، به شکل اقساط از ابتدا 
پرداخت می کردیم امروز با انباشت بدهی ها 
مواجه نبودیم و سازمان تامین اجتماعی بهتر 
می توانست برای آینده بیمه شدگان برنامه ریزی 
کند. بیات ادامه داد: ممکن است نگاه کسانی که 
مصوبه افزایش سن بازنشستگی را به تصویب 
رساندند، این باشد که منابع سازمان تامین 
اجتماعی از این طریق تقویت می شود ولی اینکه 
یکباره دست به اصلاحات در صندوق ها بزنیم، 
آن هم به شکل پلکانی و به این شیوه که شوک 
به نیروی کار وارد کنیم، درست نیست. به گفته 
این مقام مسئول کارگری در مصوبه افزایش سن 
بازنشستگی بحث سه جانبه گرایی رعایت نشده 
و نظر تشکل های کارفرمایی و کارگری گرفته 
نشده است؛ در حالی که سازمان جهانی کار بر 
لزوم سه جانبه گرایی در تصمیم گیری ها تاکید 
دارد و این خود تخلف دستوری و  آیین نامه ای 
است که بدون نظر شرکای اجتماعی و ذینفعان 
اصلی صندوق تامین اجتماعی که کارگران 
و کارفرمایان هستند نسبت به افزایش سن 
بازنشستگی اقدام شود. وی در عین حال تبعات 
و پیامدهای افزایش سن بازنشستگی در کشور 
را مورد ارزیابی قرار داد و گفت: زمانی که نیروی 
کار جوان می خواهد وارد بازار کار شود می بینید 
که با این فرمول باید 42 سال کار کند یا حداقل 
35 سال در یک سیستم اداری یا واحد تولیدی 
بماند تا سنش به بالای ۶2 سال برسد تا بتواند 
بازنشست شود. در حالی که در قوانین تامین 
اجتماعی حداکثر پرداختی 35 روز است و 
اکنون افزایش پلکانی به سنوات بازنشستگی 

اضافه می شود. 

آرمان ملی – صدیقه بهزادپور: تکذیب و تایید چندباره 
حذف سقف حقوق کارمندان دولت به واکنش های مختلفی 
در جامعه منتهی شده است. هر چند که به گفته برخی از 
نمایندگان مجلس، مصوبه مجلس تاکید بر رعایت قانون و 
قوانین دائمی درخصوص حقوق و دستمرد بوده که مصوب 
شده است و ارتباطی با حذف حقوق نداشته است . اما با نگاهی 
به گذشته همواره دریافته ایم که هر تکذیب هر خبری پس از 
چند روز به شکلی دیگر یا با گویش متفاوت و یا شاخ و برگ های 
جدید دوباره به سر تیتر خبرهای جدید بازمی گردد و بستری 
برای تصویب آن پیدا می شود. حذف سقف حقوق ها در حالی 
که افزایش حقوق و دستمزد هر ساله آب می رود و هزینه تمامِ 
تغییر و تحول ها از جیب مردم پرداخت می شود و بر شانه آنها 
سنگینی می کند، رنج شرایط اقتصادی – اجتماعی کنونی را 
صدچندان می کند و از این رو همگان بر این باور هستند که 
بار سنگین افزایش مالیات ها در سال 1403 به تنهایی برای 
آنها کفایت می کند. برخی از کارشناسان با تاکید بر اینکه 
حذف سقف حقوق ها بدون نظارت و وجود سامانه ای جهت 
شفاف سازی در این خصوص بی عدالتی اجتماعی است، در عین 
حال پرداخت حقوق یکسان برای افراد با درایت و تخصص های 
بسیار با افرادی معمولی نیز بی عدالتی تلقی می شود و این مهم 
به ویژه در مقایسه با دریافتی های نجومی مدیرانی که برخی 
فقط در سایه ارتباط و توصیه هایی به سمتی منصوب شده اند 

نیز غیرقابل تحمل و ناعادلانه است. 
و  حقوق  در  عدالت  اصلی  رکن  »شفافیت«   

دستمزدهاست 
مرتضی افقه، استاد دانشگاه در این باره به آرمان ملی گفت: 
در بحث حقوق و دستمزدها همواره باید چند شاخص را مد 
نظر داشته باشیم که ملاک سنجش در این خصوص فقط بر 
پایه تخصص ها و مهارت آنها باشد و نه از محل روابط با افراد 
سیاسی و صاحب قدرت، چرا که در این صورت باز هم شاهد 
بازگشت نجومی بگیرانی خواهیم بود که رقم های حقوق آنها 
در مخیله هیچ یک از افراد نمی گنجد و توجیهی نیز ندارد . او 
شفافیت را رکن اصلی در بحث حقوق و دستمزدها ذکر و بیان 
کرد: رسانه ها و افرادی که دارای قدرت پیگیری و اطلاع رسانی 
و همچنین اجرایی مطلوبی هستند باید در این قضیه ورود کنند 
و به دنبال مطالبه گری واقعی و منطقی باشند تا اصل شفافیت 
در این حوزه از بین نرود چرا که بی عدالتی در این حوزه باعث 
ایجاد واکنش هایی می شود که در زمینه اقتصادی – اجتماعی 
نتایج خوبی را به دنبال نخواهد داشت و باعث ایجاد دلسردی و 

بی انگیزگی در ادامه کار در کشور می شود. 
 یکسان گیری در حقوق و مزایا، بی عدالتی است 

افقه توضیح داد: البته این امر را نباید از نظر دور داشت که 
تفاوت در پرداخت ها بر اساس توانمندی های افراد و تخصص 
و تجربه آنها در حوزه های مختلف نیز چنانچه مورد توجه 
مسئولین در سطوح مختلف قرار نگیرد نیز بی عدالتی است 
و پرداخت یکسان برای همه افراد بدون توجه به ویژگی های 
مذکور مطلوبیتی ندارد و قطعاً صاحبان تجربه باید از 
دریافتی های بیشتری نسبت به سایر افراد عادی و تجربه کمتر 
برخوردار باشند. این کارشناس ارشد اقتصادی اضافه کرد: 
نجومی بگیران که پیش از این نیز در برهه ای از زمان به طور 
ویژه به آن در رسانه های پرداخته شد، افرادی بودند که بدون 
تخصص بر مسند سازمان های دولتی و نیمه دولتی نشسته 
بودند و فقط در راستای حفظ منافع اقتصادی برخی و تسویه 
حساب های سیاسی – اقتصادی و ... حقوق های نجومی دریافت 
می کردند که باعث بی اعتمادی در جامعه می شد. او ایجاد یک 
سامانه برای رصد حقوق و داشته های مسئولان در سطوح 
مختلف را ابزاری مناسب برای ایجاد شفافیت دراین زمینه 
دانست و افزود: قطعاً راه اندازی یک سامانه و سایت برای رصد 
و مشاهده افراد عادی برای میزان و چگونگی دریافت حقوق و 
مزایای مسئولین در سطوح مختلف می تواند بستری برای عملی 
ساختن شفافیت سازی و عدالت محوری باشد، اما قطعاً برخی 
از سیاستمداران و افراد در سطوح مختلف تمایلی ندارند که 
این شرایط ایجاد شود، چرا که برخی از آنها خود جزو گروهی 
هستند که حقوق های نجومی دریافت می کنند و این امر 

برخلاف منافع شخصی، گروهی آنها به شمار می آید. 
 نجومی بگیران را برنگردانید 

بر اساس این گزارش، روزنامه ایران نیز در یک گزارش به 
یک بند الحاقی به برنامه هفتم توسعه اشاره کرده و گفته است، 
برخی نمایندگان به دنبال »حذف سقف حقوق ها« و »جذب 
نیروهای شرکتی جدید« بودند که به دلیل مخالفت نماینده 

دولت )رئیس سازمان برنامه و بودجه( و تعدادی از نمایندگان 
مجلس، این بند الحاقی برای بررسی بیشتر به کمیسیون 
تلفیق ارجاع شد.این درحالی است که در میانه دهه 13۹0 
افشای فیش های حقوقی کلان و حقوق های نجومی در دولت 
قبل جنجال زیادی به پا کرد و باعث تکدر خاطر رهبر معظم 
انقلاب و مردم شریف ایران شد. رسوایی فیش های حقوقی 
مدیران دولتی به انتشار سلسله ای از فیش های حقوقی برخی 
مدیران دولتی ایران در زمان ریاست جمهوری حسن روحانی 
و تعدادی مربوط به دوره های پیش از آن اشاره دارد. این 
جنجال در خرداد 13۹5 با انتشار فیش های حقوقی مدیران 
بیمه مرکزی ایران، رئیس صندوق توسعه ملی، مدیران بانک 
رفاه کارگران و مسئولان و مدیران چند سازمان دیگر رخ داد 
و بازتاب گسترده ای در رسانه ها و افکار عمومی در پی داشت. 
علاوه بر استعفای چند نفر از مدیران صنعت بیمه، بانک ها و 
مؤسسات اقتصادی دیگر، نام اشخاصی مانند حسین فریدون، 
برادر رئیس جمهور ایران هم در جریان این جنجال ها مطرح 
شده بود. حقوق و مزایای چند صد میلیونی در حالی به مدیران 
پرداخت شده که به استناد به ماده ۷۶ قانون خدمات کشوری 
هیچ کس در دولت نباید بیش از ۷ برابر حداقل حقوق یک 

کارمند عادی حقوق بگیرد. 
 مخالفت جدی دولت با حذف سقف حقوق ها 

بر اساس این گزارش، رئیس سازمان برنامه و بودجه در 
جریان بررسی برنامه هفتم توسعه با بند الحاقی کمیسیون 
برنامه به لایحه برنامه توسعه مبنی بر برداشتن سقف حقوق 
و دستمزد مخالفت کرده و گفت: حقوق های نجومی که 
صدای همه را درآورده، حاصل همین بی توجهی هاست. 
نمایندگان در جریان نشست علنی روز یکشنبه ۹ مهرماه 
مجلس شورای اسلامی وارد بررسی بند »الف« ماده 18 گزارش 
کمیسیون تلفیق لایحه برنامه هفتم توسعه )ذیل فصل اعتبارات 
هزینه ای( شدند. داود منظور در مخالفت با بند الحاقی گفت: 
حقوق های نجومی که صدای همه را درآورد، حاصل همین بی 
توجهی هاست برخی شرکت های دولتی می  توانند پرداختی های 
.. بدهند. اگر این  متفاوتی تحت هر عنوان مانند کارانه و.
فیش های حقوقی بیرون بیاید، باعث کاهش اعتماد عمومی 
می  شود. شورای حقوق و دستمزد باید این اختیار را داشته باشد 
و این حکم در برنامه نیاید بلکه در لایحه بودجه بیاید تا شورای 

حقوق و دستمزد تصمیم گیری کند. 
 حقوق 93 میلیون یک کارمند وزارت نفت در سال 
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مالک شریعتی نیاسر، نماینده مجلس نیز با استناد به استناد 
به یک حقوق بگیر نجومی در وزارت نفت گفت: چه معنا دارد 
فردی چند برابر بقیه کارکنان حقوق بگیرد؟ مجلس انقلابی به 
قانونی کردن حقوق های نجومی متهم می  شود. در ستاد وزارت 
نفت در سال ۹۷ فردی ۹3 میلیون تومان حقوق می  گرفت؛ 
نگذارید حقوق های نجومی در مجلس انقلابی قانونی شود. 
نهایتاً پیشنهاد حذف بند الحاقی به بند الف ماده 18 لایحه 
برنامه هفتم به تصویب نرسید و براساس اعلام قالیباف به 
کمیسیون تلفیق برنامه ارجاع شد. وی افزود: بند ارجاعی باید 
بر اساس ماده 5 قانون خدمات کشوری مورد بررسی قرار گیرد. 
براساس بند ارجاعی به کمیسیون تلفیق برنامه هفتم، حقوق و 
مزایای قانونی کارکنان وزارتخانه ها، مؤسسات دولتی و نیروهای 

مسلح بدون تعیین سقف پرداخت حقوق و مزایا به طور کامل 
پرداخت می  شود. 

 تذکر رهبر انقلاب درباره حقوق های نجومی 
این گزارش می افزاید؛ نگاهی به فرمایشات رهبر معظم 
انقلاب بویژه در سال افشای حقوق های نجومی )13۹5( به این 
معضل نشان از مخالفت صریح ایشان دارد که بارها در سخنان 
معظم له برآن تأکید شده است. درهمین راستا مقام معظم 
رهبری در 2 تیرماه سال ۹5 در دیدار رمضانی رئیس جمهور 
و اعضای هیأت دولت، به موضوع حقوق های کلان اشاره و 
تأکید کردند: »موضوع حقوق های نجومی، درواقع هجوم به 
ارزش هاست اما همه بدانند که این موضوع از استثناهاست و 
اکثر مدیران دستگاه ها، انسان های پاک دست هستند، اما همین 
تعداد کم نیز خیلی بد است و باید حتماً با آن برخورد شود. این 
موضوع نباید شامل مرور زمان شود بلکه باید حتماً به صورت 
جدی پیگیری و نتیجه آن به اطلاع مردم رسانده شود«. در 
مردادماه همان سال نیز رهبر معظم انقلاب در دیدار با اقشار 
مردم یک بار دیگر بر ضرورت برخورد و توقف پرداخت های 
نجومی تأکید کردند. رهبر معظم انقلاب در 3 شهریور ۹5 
نیز در دیدار رئیس  جمهور و اعضای هیأت دولت به ماجرای 
فیش های حقوقی نجومی اشاره کردند و فرمودند: »و آخرین 
مسأله هم همین مسأله حقوق های نجومی است که اتفاقاً در 
صحبت آقای دکتر روحانی هم آخرین مسأله بود. من خواهش 
می کنم از این قضیه آسان عبور نکنید. بله، دامن زدنِ به این 
قضیه به آن معنا -که به قول ایشان مدام بازخوانی کردن و آمار 
دادن که فلان کس اینقدر می گیرد، فلان کس ]آنقدر[- شاید 
کار خیلی مثبتی نیست؛ اما از آن طرف، اقدامی که شما در مقابل 
می کنید، خیلی مهم است؛ یعنی به مردم بگویید که چه کار 
کردید. در این قضیه، مردم اعتمادشان ضربه خورده. ببینید، 
مردم خیلی از این ارقام بزرگ و مانند این ها را هضم نمی کنند؛ 
اما حقوق ۶0 تومان و 50 میلیون تومان و 40 میلیون تومان 
را خوب هضم می کنند؛ یعنی کسی که در ماه یک  میلیون یا 
یک  میلیون  و 200 یا یک  میلیون  و 500 درآمد دارد، خوب 
می فهمد که 50  میلیون یعنی چه؛ در کشور کم نیستند کسانی 
که حقوق هایشان این است. این اعتماد مردم را -که به درستی 
آقای روحانی گفتند که مایه اصلی ما، اعتماد مردم و امید 
مردم است- با این کارها نباید ضایع کرد. شما این  همه زحمت 
بکشید، کار کنید، تلاش کنید، بعد ناگهان مثلًا فرض کنید 
یک نفری با یک کار حقوق غیرعادلانه ]همه را ضایع کند[. آیا 
فاصله بین 50  میلیون و یک میلیون غیرعادلانه نیست؟ شما 
امروز در دستگاه دولتی تان کسی که از شما یک  میلیون، یک 
 میلیون  و 200، یک  میلیون  و 500، دو میلیون حقوق بگیرد 
ندارید؟ فراوان. خب، آن وقت یک نفر هم 30  میلیون می گیرد، 
40  میلیون می گیرد! این غیرعادلانه نیست؟....« در آذرماه سال 
13۹5 نیز مقام معظم رهبری در دیدار با فرماندهان نیروی 
دریایی ارتش با تأکید بر لزوم پیگیری برنامه ها و کارها تا حصول 
نتیجه و به سرانجام رساندن آنها خاطرنشان کردند: ناتمام 
ماندن کارها، سؤال و اشکال ایجاد می کند و متأسفانه اکنون 
این وضعیت در بعضی از بخش های مختلف کشور دیده می شود 
که از جمله این مسائل موضوع حقوق های نجومی است و این 
موضوع از مسائل مهمی است که نتیجه رسیدگی به آن برای 

مردم روشن نشد و سؤالات در ذهن مردم باقی ماند.

 »آرمان ملی« به مقوله حذف سقف حقوق ها و بازگشت نجومی گیران می پردازد؛ 

 حذف سقف حقوق ها، شاید وقتی دیگر

  رئیس کل بانک مرکزی ایران از افزایش 
سقف تسهیلات قرض الحسنه به 300 میلیون 
تومان خبر داد. محمدرضا فرزین در آیین 
رونمایی از وام قرض الحسنه بدون کارمزد درباره 

اقدامات بانک مرکزی در حوزه قرض الحسنه 
اظهار کرد: باید بانک ها را بر اساس فعالیت ها 
و تخصص و اهداف دسته بندی کرد. اکنون در 
حال تهیه اساسنامه بانک های تجاری، توسعه ای 
قرض الحسنه و جامع هستیم. وی با بیان اینکه 
بانک مرکزی به دنبال توسعه بانکداری تخصصی 
است که ابعاد مختلف دارد، افزود: بانکداری 
توسعه ای که اکنون در کشور وجود دارد، عملا 
توسعه ای نیست و باید تغییرات اساسی در 
اساسنامه ایجاد شود. بانک های توسعه ای 
باید صنعت، کشاورزی و غیره را تامین مالی 
کنند که در این زمینه طرح هایی دیده شده 
است. فرزین با اشاره به اینکه بانک های تجاری 
باید در بازار پول باشند و فعالیت تجاری انجام 
دهند، گفت: بانکداری قرض الحسنه هم مورد 
بعدی است که باید منابع خرد را برای نیازهای 
ضروری و غیرتجاری مردم تامین کنند. این 
مقام مسئول با بیان اینکه نرخ سود تسهیلات 
قرض الحسنه باید پایین باشد، چون مردم به 
دلیل نیاز ضروری سراغ این وام می آیند نه برای 
کارهای تجاری، تصریح کرد: بخشی از بانک ها، 

مثل بانک ملی بانک جامع هستند که برای 
این بانک ها اساسنامه بانکداری جامع تدوین 
خواهیم کرد. بانک ملی و سپه شعب زیادی 
دارند و در تمام ایران گسترده هستند و می توانند 
نیازهای مردم را پوشش دهند. وی با بیان اینکه 
برای بانک هایی که دانش بنیان ها را تامین مالی 
می کنند نیز اساسنامه تدوین خواهد شد، اظهار 
کرد: نظارت موضوع مهم بانک مرکزی است؛ اگر 
بتوانیم دسته بندی را انجام دهیم مدل نظارتی 
هر بانک متفاوت خواهد شد. نمی توانیم به تمام 
بانک ها یک نوع نظارت را داشته باشیم. اقداماتی 
را هم شروع کردیم، قطعا نظارتی که در ماه های 
آینده در بانک مرکزی خواهیم داشت با آنچه 
الان وجود دارد متفاوت خواهد بود. فرزین 
همچنین با اشاره به اینکه هر جا پول سپرده گذار 
وجود داشته باشد، نظارت جدی خواهد بود، 
تصریح کرد: مدتی است تسهیلات تکلیفی 
شده است و به نظام بانکی تکلیف شده است. اما 
امسال پیشنهاد کردیم که در بودجه عدد این 
تسهیلات در شورای پول و اعتبار تعیین شود. به 
گفته وی، در قانون جدید بانک مرکزی، گامی به 

سمت جلو در نظام بانکی کشور برداشته شده و 
این قابل بررسی است و این قانون از قانون قبلی 
خیلی بهتر است و از نظر استقلال، اختیارات 
بیشتری به بانک مرکزی داده است. فرزین در 
ادامه به افزایش سقف وام قرض الحسنه به 300 
میلیون تومان اشاره کرد و گفت: بانک ملی و 
سپه هم اجازه دارند این وام را پرداخت کنند؛ 
اصلاح ضوابط وجوه اداره شده و غیره را هم 
داشتیم. از جمله اقدامات ماه های اخیر افزایش 
سقف قرض الحسنه به 300 میلیون و سقف 
تسهیلات کسب و کارهای کوچک دانش بنیان 
به ۷50 میلیون تومان است. رئیس کل بانک 
مرکزی همچنین با تاکید بر توسعه بانکداری 
قرض الحسنه گفت: دنبال نظم دهی و نظارت 
بیشتر بر قرض الحسنه ای های تک شعبه ای 
هستیم. به دو بانک قرض الحسنه مهر و رسالت 
نیز ابزارهای لازم را خواهیم داد. بانکداری 
کارگشایی هم که الان وجود دارد جای توسعه 
دارد و بانکداری قرض الحسنه هم می توانند از 
الگوی کارگشایی در پرداخت تسهیلات و وثیقه 

گیری استفاده کنند.

رئیس کل بانک مرکزی خبر داد: 

افزایش سقف وام قرض الحسنه به ۳۰۰ میلیون


